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Wiadomości z kraju

267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji

1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych kra-
jow.   11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej    i 
Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD

Residential   Residential   
&  &  

CommercialCommercial

Ремонт і установка
 Водонагрівачів
 Кондиціонерів
 Опалювальних 

систем

•• Сантехніка
•• Обслуговування систем водопроводу
•• Очищення каналізації

267-265-3435
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM Wypełnij kupon i wyślij na 
nasz adres:  PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 Opublikuj ogłoszenie w sekcji 
"Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  i prze-

słać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


ZAKLAD FRYZJERSKI  W HAVERTON 

PA  natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  i pako-

waniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL (KOMER-
CYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  Tel: 267-323-
9437, 203-570-4915, 347-224-

3893


ZAKLAD  SAMOCHO-
DOWY 

ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA 
ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA  I WYSOKIE ZAROB-
KI.

BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, 
MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD 
KWALIFIKACJI

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  PIL-

NIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 
do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.

Elastyczne godziny pracy. Wymagana 
minimalna znajomość jezyka angielskiego i 

uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6



ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie     me-
dyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570




NIKSEN - 

TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 
pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 

PRACOWNIKOW 
OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  DO-

SWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE
BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  WY-
GODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  DO 
PRZEWOZU PRODUKTOW NAF-

TOWYCH
Bonus na start $5,000

Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu
Srednie wynagrodzenie $450 na dzien

Wymagane posiadanie CDL,  2-letnie doswi-
adczenie

HAZMAT konieczny
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  ALUMI-
NIOWE OKNA  I SYSTEMY FASA-
DOWE  Poszukuje pracowników do montażu 

okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek i 

kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  poszukuje 

pracowników na stanowisko: kucharza, 
kelnera i osoby do sprzątania.
Telefon: 215-942-4646

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu Telefon: (215) 669-
1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.
DOWOLNY ROZKLAD  GODZIN 

PRACY
WYMAGANA PODSTAWOWA 

ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011

PATRIOTCDL
www.patriotcdl.com

 7800 Bristol Pike, Levittown, PA

  (267) 499-9999  (267) 632-3653

• Instruktorzy mówiący w języku ukraińskim 
• Testy ELDT w języku ukraińskim 
• Pomoc w zatrudnianiu 

Pierwsza certifikowana ukraińska szkoła przy-
gotowująca zdobycie CDL (Zawodowe Prawo 
Jazdy) w Pensylwanii.
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NIESPOKOJNIE NA GRANICY 
Z BIAŁORUSIĄ. "MIGRANCI 

ZACHOWYWALI SIĘ AGRESYWNIE"

W ciągu doby na granicy z Białorusią doszło do blisko 
90 prób wtargnięcia na terytorium Polski, a podczas całego 
weekendu do 280 incydentów - informuje Straż Graniczna. 
Na udostępnionych w sieci nagraniach widać, jak potężna 
zapora jest dewastowana szlifierkami kątowymi. Presja 
migracyjna na wschodzie kraju nie ustaje.

"24 marca na granicy z Białorusią odnotowano prawie 
90 prób nielegalnego przedostania się do Polski, wszystkie 
udaremniono. Za pomocnictwo zatrzymano jedną osobę. 
Migranci zachowywali się agresywnie wobec polskich 
patroli" - informuje Straż Graniczna w sieci.

Do wpisu załączono ponad nagranie, na którym widać 
grupę migrantów dewastującą metalową zaporę. W 
ruch poszły szlifierki kątowe, dzięki którym zniszczono 
dolne przęsła muru. Następnie widzimy interwencję 
mundurowych - wojska oraz patrolu Straży Granicznej.

Formacja zwraca uwagę na trwającą wciąż presję: coraz 
więcej imigrantów przybywa na granicę polsko-białoruską, 
nasilają się też z ich strony agresywne zachowania.

Tylko w weekend doszło do 280 incydentów w 
Bobrownikach, Michałowie, Płaskiej, Czeremsze, 
Lipsku, Krynkach, Białowieży, Dubiczach Cerkiewnych 
i Narewce. Cudzoziemcy usiłowali nielegalnie dostać 
się na polskie terytorium zarówno granicznymi rzekami, 
jak i lądem.

"W 2025 r. odnotowano ponad 2200 prób nielegalnego 
przekroczenia polsko-białoruskiej granicy. W tym roku 
Zespoły Ratownictwa Medycznego (ZRM) wzywano 13 
razy, 18 osób hospitalizowano" - przekazała w komunikacie 
SG.

Granica polsko-białoruska. Kurier z Gruzji w rękach 
służb

"Migranci są coraz bardziej agresywni. Kilkukrotnie 
duże grupy cudzoziemców znajdujących się po stronie 
białoruskiej obrzucały polskie patrole kamieniami i śrubami, 
w celu ułatwienia nielegalnego przekroczenia granicy dla 
pozostałych. W zdarzeniach nikt nie ucierpiał." - dodała 
formacja.

Mundurowi zdradzili także szczegóły ostatniej akcji, 
podczas której zatrzymano dwóch kurierów.

"Obywatel Białorusi, pojazdem marki BMW na polskich 
numerach rejestracyjnych, jechał po odbiór nielegalnych 
migrantów. Otrzymał zobowiązanie do powrotu do kraju 
pochodzenia. Obywatel Gruzji, pojazdem marki Toyota 
na polskich numerach rejestracyjnych, również jechał 
po odbiór nielegalnych migrantów. Decyzją sądu został 
osadzony w Strzeżonym Ośrodku dla Cudzoziemców na 
okres trzech miesięcy" - wskazano.

Na początku marca MSWiA wydało rozporządzenie 
wydłużające o kolejne 90 dni strefy buforowej przy 
wschodniej granicy.

"Strefa buforowa jest skuteczna (…). Po niemal 267 
dniach jej funkcjonowania liczba prób nielegalnego 
przekroczenia granicy polsko-białoruskiej spadła o około 
46 proc. Od 13 czerwca 2024 r. do 6 marca br. odnotowano 
ponad 12,7 tys. takich prób. W analogicznym okresie, 
przed wprowadzeniem strefy, było ich prawie 23,5 tys." - 
przekazało biuro prasowe resortu.

SKANDAL W GLIWICACH. POLICJANCI 
OKRADALI STARSZYCH I ZMARŁYCH
Siedmiu byłych policjantów z Gliwic odpowie przed 

sądem za okradanie starszych osób, a także zmarłych. 
Do przestępstw miało dochodzić podczas wizyt w 
mieszkaniach ofiar, ale i w komisariacie. Trzem byłym 
funkcjonariuszom prokuratura zarzuca dodatkowo udział 
w zorganizowanej grupie przestępczej.

Informację o skierowaniu aktu oskarżenia przekazała 
w poniedziałek rzeczniczka Prokuratury Okręgowej w 
Gliwicach Karina Spruś. Sprawę rozpozna Sąd Okręgowy 
w Gliwicach.

Siedmiu byłym policjantom z Komisariatu II w 
Gliwicach śledczy przedstawili łącznie 32 zarzuty. 
Chodzi o przekroczenie uprawnień, przywłaszczenie i 
kradzież pieniędzy, udzielenie i przyjmowanie korzyści 
majątkowych w zamian za naruszenie przepisów prawa 
oraz przerobienie pokwitowania odbioru i przywłaszczenia 
zabezpieczonych pieniędzy.

- W ramach postępowania ustalono, że trzech mężczyzn 
Piotr H., Sławomir S. i Wojciech H. działało w ramach 
zorganizowanej grupy przestępczej, pozostali sprawcy 
okazjonalnie brali udział w przestępstwach będących 
przedmiotem postępowania - podała prok. Spruś.

Gliwice: Policjanci okradali osoby starsze. Jest akt 
oskarżenia

Jedną z ofiar była Maria G., u której w lipcu 2023 r. 
policjanci przeprowadzili w sumie sześć interwencji. 
Chorująca na demencję kobieta wzywała mundurowych, 
informując m.in. o rzekomym zaginięciu męża, 
kradzieży pieniędzy czy próbie samobójczej. W trakcie 
jednej z interwencji policjant z Komisariatu II zrobił w 
mieszkaniu kobiety zdjęcia reklamówek, w których było 
co najmniej 300 tys. zł. Kobieta wkrótce trafiła do szpitala 
psychiatrycznego.

- Dwaj funkcjonariusze skuszeni wizją łatwego 
zarobku - Bartłomiej K. i Piotr H. - udali się do Szpitala 
Psychiatrycznego w Toszku, żądając od pielęgniarki 
wydania kluczy do mieszkania pacjentki Marii G. 
Mężczyźni weszli do mieszkania pokrzywdzonej i dokonali 
zaboru pieniędzy w kwocie 14 tys. zł. Pielęgniarka 
zaniepokojona brakiem pokwitowania skontaktowała się 
z dyżurnym Komisariatu II Policji w Gliwicach - opisywała 
prok. Spruś.

Po zatrzymaniu Bartłomiej K. i Piotr H. złożyli wyjaśnienia, 
wskazując, że inni dzielnicowi z Komisariatu II Policji od 
co najmniej kilku lat, działając wspólnie, przywłaszczali 
pieniądze, biżuterię czy wartościowe monety. Mieli okradać 
nie tylko Marię G., ale też inne osoby i zabierać pieniądze 
z mieszkań osób zmarłych. Według prokuratury w 
procederze okazjonalnie uczestniczył dyżurny komisariatu, 
który otrzymywał wynagrodzenie za zlecenie obsługi 
interwencji umożliwiającej kradzież.

Bartłomiej K. i Piotr H. zostali już wcześniej oskarżeni. 
Złożyli wniosek o skazanie bez przeprowadzania rozprawy. 
Pod koniec lutego gliwicki sąd rejonowy skazał ich za 
nadużycie uprawnień, kradzież z włamaniem i nielegalne 
przetwarzanie danych osobowych. K. sąd wymierzył karę 
łączną roku więzienia w zawieszeniu i grzywnę, a H. - 10 
miesięcy w zawieszeniu. Obaj zostali też zobowiązani do 
naprawienia szkody.

To na podstawie ich wyjaśnień wszczęto kolejne 
postępowanie, którego efektem jest akt oskarżenia 
siedmiu byłych funkcjonariuszy. Jak wynika z ustaleń 
śledztwa, typując ofiary policjanci analizowali dane w 
Systemie Wspomagania Dowodzenia Policji. Szukali osób 
w podeszłym wieku, z demencją, zaburzonych psychicznie, 
schorowanych. Później pozorowali działania profilaktyczne, 
odwiedzali mieszkania, okradali mieszkańców, a następnie 
dzielili się łupami.

Policjanci grabili mieszkania zmarłych. Skandal w 
gliwickiej komendzie

"Ustalony w śledztwie sposób działania sprawców 
potwierdził, iż oskarżeni nie zabierali pokrzywdzonym 
wszystkich posiadanych środków finansowych, kradli 
w krótkich odstępach czasu, zawsze zostawiając część 
pieniędzy. Wyjątkiem były czynności wykonywane 
na miejscu ujawnionych zgonów, zabierali wówczas 
wszystko, co znaleźli podczas przeszukania mieszkania. 
Były to przypadki, w których zmarli zamieszkiwali 
samotnie, nie mieli kontaktu z rodziną i niemożliwe 
było ustalenie, co i kiedy zginęło z mieszkań" - opisywała 
prokuratura.

Do kradzieży dochodziło również w samym komisariacie, 
podczas wykonywania czynności służbowych ze 
zgłaszającymi, czy też osobami przebywającymi w pokoju 
służbowym policjantów. W taki sposób pieniądze straciła 
Zofia S. Wykorzystując nieuwagę kobiety, z wnętrza 
trzymanej przez nią kurczowo na kolanach reklamówki 
sprawcy zabrali piórnik, w którym było co najmniej 20 
tys. zł.

Jak opisywała prok. Spruś, osoby pokrzywdzone 
policjanci obejmowali tzw. "przestępczym mecenatem" 
- utrzymywali z nimi systematyczny kontakt telefoniczny 
i odwiedzali pod różnymi pretekstami, aby dokonać 
kolejnych kradzieży, gdy np. otrzymywały emeryturę czy 
rentę.

Wytypowane osoby Piotr H. zapisywał w zeszycie, 
określając ich jako "dementorów", zaznaczając gdzie 
mieszkają. Mundurowi wchodzili do mieszkań pod 
pretekstem interwencji, rzekomej troski, sprawdzając, czy 
mają leki, jedzenie w lodówce, czy nie potrzebują pomocy 
w codziennych sprawach. Na miejscu jeden lub dwóch 
policjantów rozmawiało z pokrzywdzonym, odwracając 
jego uwagę tak, by trzeci mógł swobodnie poruszać się 
po domu czy mieszkaniu i je ograbić. Następnie łupem 
dzielili się po równo.

Wyjeżdżając do ofiar, policjanci nikomu tego nie 
zgłaszali, nie odnotowywali tego w żadnej dokumentacji. 
Ich łupem padały pieniądze - od 100 do nawet 100 tys. 
zł - a także biżuteria i inne wartościowe przedmioty.

Prokuratura oskarża byłych policjantów. "Mieli 
zapewnione bezpieczeństwo"

- Z uwagi na deficyty intelektualne i psychiczne 
osób pokrzywdzonych oskarżeni mieli zapewnione 
bezpieczeństwo swych przestępczych działań, gdyż 
nikt wskutek zgłoszenia zawiadomienia o przestępstwie 
nie dałby im wiary jako osobom w podeszłym wieku, 
chorym, z zaburzeniami psychicznymi i demencją, co 
stało się podstawą "mecenatu nad pokrzywdzonymi" i 
uczynienia sobie stałego, długoletniego źródła dochodu 
z popełniania przestępstw na szkodę ustalonych 
i wskazanych wyżej osób - zaznaczyła rzeczniczka 
prokuratury.

Wobec wszystkich podejrzanych zastosowano 
środki zapobiegawcze o charakterze wolnościowym 
w postaci dozoru policji, zakazu kontaktowania się ze 
współpodejrzanym, poręczenia majątkowego, zakazu 
opuszczania kraju połączonego z zatrzymaniem paszportu. 
Na początkowym etapie śledztwa dwaj byli policjanci 
przebywali w areszcie.

Oskarżonym może grozić kara do 10 lat więzienia.
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NOWY DYSKONT W POLSCE. POLSKO-
NIEMIECKA SIEĆ WYMAGA OD 

PRACOWNIKÓW... JĘZYKA ROSYJSKIEGO
Ufke to nowa sieć dyskontów, która ma w Polsce na 

razie tylko jeden sklep w Białej Podlaskiej. Portal Wiado-
mości Handlowe zwraca jednak uwagę, że firma, rekla-
mująca się jako niemiecko-polska, wymaga od szeregu 
pracowników dobrej lub bardzo dobrej znajomości języka 
rosyjskiego. Trop prowadzi za wschodnią granicę, a od-
powiedzi na pytania brak.

Ufke wkroczyło na polski rynek. W Białej Podlaskiej 
otwarto pierwszy sklep sieci. Placówka ma oferować 
niskie ceny i korzystne oferty dzięki specjalnemu profilowi 
działania, gdzie "nie płaci" się za dodatkowe elementy. 
Niemniej niepewność budzi sam wątek rosyjski.

Nowa sieć dyskontów, Ufke zaprasza na zakupy
Polacy mogą już robić zakupy w Ufke. Nowa sieć hard 

dyskontów pojawiła się w Białej Podlaskiej, ale już niedługo 
kolejne sklepy mają zostać otwarte w Dębicy i Lublinie. 
Cechą charakterystyczną placówek jest ich surowy styl 
wykończenia. Klienci kupują rzeczy prosto z palet, a przy 
tym sama oferta skupiona jest wokół produktów mających 
długie daty przydatności do spożycia.

"Naszym głównym celem jest dostarczanie klientom 
niezbędnych towarów w najkorzystniejszych, a co za 
tym idzie - bardzo niskich cenach. Osiągamy to dzięki 
rygorystycznej polityce cięcia kosztów, między innymi to: 
podstawowe wykończenie hali sprzedażowej, niewielka 
liczba pracowników, uproszczona (paletowa) ekspozycja 
towarów. Klient nie płaci za głośną markę, płaci tylko za 
sam produkt" - wyjaśnia Ufke.

Firma dodaje, że dyskonty będą zawsze poszukiwane 
z racji rygorystycznej polityki cenowej. Z informacji po-
dawanych przez Ufke wynika, że zainteresowanie ofertą 
nie jest małe, gdyż liczba kupujących ma zamykać się w 
1 tys. osób dziennie.

Ufke a Niemcy, Polska i... Rosja
Portal Wiadomości Handlowe zwrócił jednak uwagę nie 

na podejście Ufke do sposobu sprzedaży i tworzenia oferty 
atrakcyjnej dla klientów, ale na to, czego nie widać gołym 
okiem. Okazuje się bowiem, że chociaż firma przedstawia 
się jako polsko-niemiecka sieć, to pracownicy muszą 
znać język... rosyjski.

"Ta niewielka, dopiero raczkująca "polsko-niemiecka" 
firma szukała lub wciąż szuka m.in... prawnika ds. umów 
z językiem rosyjskim, kierownika sklepu spożywczego 
znającego język rosyjski, księgowej znającej język rosyjski, 
kierownika działu zakupów ze znajomością języka rosyj-
skiego na poziomie C1, a także specjalisty ds. zakupów 
mówiącego dobrze po rosyjsku. Znaleźliśmy zaledwie 
jedno ogłoszenie Ufke, w którym brakowałoby wzmianki 
o języku rosyjskim (chodziło o stanowisko magazyniera)" 
- punktują Wiadomości Handlowe.

Redakcja wysłała do Ufke pytania związane z tą dziw-
ną zależnością, ale nie otrzymała odpowiedzi do czasu 
publikacji artykułu. Bez odzewu zostały także pytania 
dotyczące Tanji Schneider, która widnieje jako jeden z 
udziałowców przedsiębiorstwa w danych dostępnych w 
KRS. To właśnie nazwisko kobiety jest kluczowe dla całego 
wątku rosyjskiego związanego z siecią Ufke. 

Nazwisko dobrze znane na rynku
Fakt zwrócenia przez Wiadomości Handlowe uwagi na 

Tanję Schneider nie jest przypadkowy. Chociaż redak-
cja nie była w stanie potwierdzić oficjalnych rodzinnych 
powiązań z braćmi Szneider, to jeden z informatorów 
Wiadomości Handlowych wskazał, iż "nie ma tu żadnego 
zbiegu okoliczności". 

Sama Tanja Schneider widnieje w KRS jako obywatelka 
Niemiec z rezydencją podatkową w Polsce. Niemniej 
Siergiej Szneider, oligarcha stojący za takimi sieciami jak 
MyPrice, Tak-Tu czy Swetofor, jest w KRS wskazywany 
nie jako obywatel Rosji, a Grenady z rezydencją podat-
kową na Węgrzech.

"Zapytaliśmy Ufke oficjalną drogą, dlaczego operator 
przedstawiający się jako polsko-niemiecka sieć handlowa 
wymaga od tak wielu pracowników znajomości języka 
rosyjskiego. Chcieliśmy się również dowiedzieć, kto jest 
faktycznym właścicielem Ufke i czy sieć jest powiązana ze 
sklepami Myprice i Tak-Tu - a jeśli nie, to z czego wynikają 
tak łudzące podobieństwa tych dyskontów. Odpowiedzi 
nie uzyskaliśmy" - wyjaśnia portal Wiadomości Handlowe.

Pracownicy zaprzeczają, ale wydaje się, że pewności 
nie ma

Dziennikarze portalu skierowali swoje kroki do sklepu 
Ufke. Pracownicy dyskontu nie podejrzewają tego, że 
są powiązani z Rosją i jednym z oligarchów stojącym za 
szeregiem podobnych sieci. "My nie jesteśmy powiązani 
z tego co się orientuję" - powiedziała Wiadomościom 
Handlowym jedna z pracownic Ufke.

"Projekt w Niemczech też się rozwija, tak jak u nas. Nasz 
sklep (w Polsce - przyp. red.) jest otwarty od lutego tego 
roku, a tam te sklepy jeszcze nie ruszyły. Nie wiem, kiedy 
się otworzą" - dodała kolejna osoba pracująca w sieci.

Podejrzenia, że Ufke faktycznie jest powiązana z Ro-
sjanami, zwiększa fakt, że zdjęcia sklepu wykorzystane 
do reklamowania sieci na stronie internetowej to - według 
ustaleń dziennikarzy Wiadomości Handlowe - te same foto-
grafie, które wcześniej były używane na stronach Mere, czyli 
poprzednika MyPrice. Dodatkowo rejestratorem domeny 
internetowej Ufke była firma, której siedziba zlokalizowana 
jest w Mińsku na Białorusi. Co w przypadku niemiecko-pol-
skiego przedsiębiorstwa wydaje się bezcelowe i dodające 
jedynie problemów na drodze formalnej oraz kosztowej.

DOLAR POZOSTANIE KRÓLEM WALUT? 
EKONOMIŚCI ZACZYNAJĄ MIEĆ 

WĄTPLIWOŚCI
Globalna waluta, dolar, ma się coraz gorzej - twierdzi  

brytyjski dziennik ekonomiczny Financial Times. Wskazuje 
decyzje prezydenta USA Donalda Trumpa, m.in dotyczące 
osłabienia Rezerwy Federalnej kraju, zmiany w polityce 
międzynarodowej i rozpętanie wojny celnej. “Domina-
cja dolara została ugruntowana na handlu, sojuszach 
i instytucjach. Teraz istnieje ryzyko, że era ta dobiegnie 
końca” - czytamy w gazecie.

Przez lata, uzasadniając ogromną rolę dolara jako 
”jedynej, prawdziwie globalnej waluty”, ekonomiści wska-
zywali na czynniki strukturalne, takie jak udział Stanów 
Zjednoczonych w globalnym PKB lub płynność amery-
kańskich rynków finansowych. Panowała też opinia, że 
“bez względu na wszystko, dopóki Stany Zjednoczone 
pozostają wiodącą gospodarką świata, dolar pozostanie 
bezpieczną przystanią” - przypomina Financial Times.

Przed wszystkim decyzje ludzi 
“Druga administracja Trumpa przypomina nam, że same 

liczby na długo nie wystarczą” - czytamy w brytyjskim 
dzienniku. Wyraża on opinię, że to działania ludzi, a nie 
gospodarki czy rynku, tłumaczą wzrosty i spadki warto-
ści walut międzynarodowych. “To właśnie ludzie podjęli 
kluczowe kroki w celu zbudowania instytucji, które dały 
początek międzynarodowemu dolarowi. I to właśnie ludzie 
ostatecznie zadecydują, czy te instytucje przetrwają, czy 
upadną” - podkreśla FT.

I przypomina, że dolar otrzymał swoją globalną szansę po 
II wojnie światowej, kiedy Stany Zjednoczone wyłoniły się 
jako jedyne supermocarstwo świata zachodniego. Pomógł 
w tym opracowany w czasie wojny plan, który z pewnymi 
modyfikacjami stał się amerykańskim modelem dla Mię-
dzynarodowego Funduszu Walutowego i Banku Świato-
wego – instytucji, które położyły podwaliny pod powojenny, 
międzynarodowy porządek monetarny i dominację dolara.

Pomógł też Plan Marshalla, który zapewnił Europie 
środki finansowe (w dolarach) niezbędne do wznowienia 
płatności międzynarodowych i ponownego włączenia jej 
gospodarek do porządku światowego. A także przystąpie-
nie USA do Międzynarodowej Organizacji Handlu (ITO) 

- przypomina Financial Times. “Wsparcie Waszyngtonu 
wobec Europejskiej Wspólnoty Gospodarczej przekonało 
europejskich decydentów o słuszności opierania się na 
walucie wiernego sojusznika. NATO pokazało Europejczy-
kom, że mają nie tylko partnera gospodarczego, ale także 
geopolitycznego, na którego zobowiązaniach – i walucie 
– mogą polegać z pełnym zaufaniem” - czytamy w FT.

Chwieją się podwaliny dolara
W opinii londyńskiego dziennika, prezydentowi Donal-

dowi Trumpowi wystarczyło kilka miesięcy, aby osłabić, 
jeśli nie zniszczyć, te relacje i ich wzajemność. “Trump i 
jego otoczenie kwestionują same wartości i porozumienia, 
na których opiera się prawie sto lat dominacji dolara. Po 
raz pierwszy w najnowszej historii przetrwanie instytucji, 
na których opiera się ta dominacja, zostało zakwestiono-
wane” - zwraca uwagę dziennik finansowy.

Rozpadowi ulegają m.in. możliwości badawcze ame-
rykańskiego sektora publicznego i uniwersytetów. “Pozo-
staje pytanie, czy wykwalifikowani imigranci nadal będą 
postrzegać amerykańskie bramy raju jako otwartą opcję” 
- zastanawia się FT. I wskazuje, że od początku lat 50. XX 
wieku udział USA w światowym eksporcie znacznie spadł 
– z 18 proc. do 11 proc. “Ta tendencja sama w sobie nie 
jest szkodliwa. (...) Jednak dalszy spadek udziału Stanów 
Zjednoczonych w handlu światowym, spowodowany wy-
górowanymi taryfami celnymi nałożonymi przez polityków 
byłby zdecydowanie szkodliwy”. (...) Perwersyjna polityka 
taryfowa „America First”, niszcząca amerykański handel, 
może przyspieszyć ten proces” - zapewnia FT.

Błędy administracji prezydenta
Eksperci twierdzą, że zagrożeniem dla dolara jest też 

nakładanie przez Waszyngton sankcji finansowych. “Już 
przed rosyjskim atakiem na Ukrainę Stany Zjednoczone 
coraz częściej uciekały się do tej broni finansowej” - przypo-
mina Financial Times. “Liczba osób objętych amerykańskimi 
sankcjami wzrosła z 912 w 2000 r. do ponad 9400 w 2021 r. 
“Sankcje nałożone na Rosję w 2022 r. wzmocniły zachętę 
dla krajów do zabezpieczania się przed ryzykiem poprzez 
dywersyfikację inwestycji. Istnieje też możliwość, że aktywa 
w dolarach rosyjskich zostaną nie tylko zamrożone, ale 
także przejęte i przeznaczone na odbudowę Ukrainy. Co 
będzie precedensem” - argumentuje FT.

Przez działania administracji Trumpa mające na celu 
podważenie niezależności Rezerwy Federalnej, dolary 
przestają być atrakcyjną formą przechowywania warto-
ści i środkiem płatniczym - wskazuje brytyjski dziennik. 
Przypomina, że zgodnie z jego rozporządzeniem, „urzęd-
nicy sprawujący szeroką władzę wykonawczą podlegają 
nadzorowi i kontroli prezydenta wybranego przez lud”. 
Wszystkie niezależne agencje zostały zobowiązane aby 
przed uchwaleniem swoich projektów przedkładać je do 
oceny Białemu Domowi. Odwołując szefa niezależnej 
agencji prezydent nie musi już podawać przyczyny.

Nie odwracać się od sojuszników
Wreszcie, globalna rola dolara ulegnie pogorszeniu, 

jeżeli Stany Zjednoczone zaczną być postrzegane jako 
kraj, który odwraca się od swoich sojuszników. “Kraje 
przechowują waluty swoich sojuszniczych partnerów 
jako rezerwy i wykorzystują je w płatnościach międzyna-
rodowych. (...) Posiadanie waluty partnera jest uważane 
za oznakę dobrej wiary” - uzasadnia FT. “Po konflikcie 
Trumpa z Wołodymyrem Zełenskim w Gabinecie Owalnym 
i ustępstwach wobec Rosji idea, że polityka sojusznicza 
ma znaczenie dla statusu międzynarodowej waluty, zo-
stanie wystawiona na realny test” - zapewnia dziennik.

“Ostatecznie los dolara zależeć będzie od gotowości 
przywódców USA do przestrzegania zasad praworząd-
ności, poszanowania podziału władzy i honorowania 
zobowiązań wobec partnerów zagranicznych” - twierdzi 
Financial Times. Wskazuje, że zależeć to będzie od woli 
Kongresu, sądów i społeczeństwa, aby mieć nad nimi 
kontrolę. "Kto by pomyślał, że do tego dojdzie?” - zasta-
nawia się brytyjski dziennik. 
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ZMIANY W 800 PLUS JESZCZE 
PRZED WYBORAMI? RZĄD ZAPOWIADA 

OGRANICZENIA W KWIETNIU
Od początku roku jednym z tematów kampanii wy-

borczej są także ograniczenia w wypłatach 800 plus. 
Kandydat KO proponuje wypłatę tego świadczenia tylko 
obcokrajowcom, którzy mieszkają i pracują w naszym 
kraju. Prace nad ustawą w tym kształcie mają dać 
pierwsze efekty jeszcze przed wyborami. 

Zmiany w 800 plus dotyczyć będą jedynie obcokra-
jowców, o ile w ogóle uda się je przeprocedować. Pracę 
trwają i jeszcze przed wyborami prezydenckimi mają 
się zakończyć, ale głosów sprzeciwu nie brakuje nawet 
w koalicji rządowej.

Trzaskowski chce ograniczeń w 800 plus dla obco-
krajowców

O powiązaniu wypłat świadczenia 800 plus dla obco-
krajowców mówił na początku roku Rafał Trzaskowski. 
Kandydat Koalicji Obywatelskiej chce, aby świadczenie 
trafiało wyłącznie do rodziców dzieci obcokrajowców, 
którzy w Polsce mieszkają i pracują. "Nie możemy 
popełnić błędu, jaki kiedyś popełniły inne państwa 
Zachodu, takie jak Niemcy czy Szwecja, że tam się 
po prostu opłacało przyjeżdżać tylko po socjal", mówił 
Trzaskowski na początku roku.

Jego zdaniem migracja w Polsce powinna być przede 
wszystkim opłacalna dla naszego kraju, co wydaje się 
potwierdzać także premier:

"Propozycja prezydenta Rafała Trzaskowskiego, aby 
wypłacać 800+ tylko tym migrantom, również Ukraińcom, 
którzy rzeczywiście mieszkają, pracują i płacą podatki 
w naszym kraju, zostanie pilnie rozpatrzona przez rząd. 
Ja jestem na tak" - napisał Donald Tusk na platformie 
X w styczniu br.

Obecnie warunkami otrzymania 800 plus przez obco-
krajowców jest jedynie legalny pobyt dziecka w Polsce 
oraz realizacja w naszym kraju obowiązku szkolnego.

Ograniczenia w 800 plus przed wyborami?
W połowie lutego w MSWiA przyjęto plan pracy nad 

projektem ograniczeń w dostępie do 800 plus dla obco-
krajowców. Jak donosi poniedziałkowy "Fakt" obecnie 
trwają ostatnie analizy, a konsultacje społeczne mają 
ruszyć już w kwietniu br.:

W MSWiA przygotowywany jest projekt zmiany ustawy 
o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem 
zbrojnym na terytorium tego państwa. Będzie obejmo-
wał również zmiany w dostępie do świadczenia 800 
plus przez obcokrajowców - odpowiedział resort spraw 
wewnętrznych na pytania "Faktu".

Do uzgodnień międzyresortowych i konsultacji spo-
łecznych projekt ma trafić jeszcze w kwietniu, a więc 
na miesiąc przed wyborami prezydenckimi.

Resort rodziny jest przeciw zmianom
Zgody w koalicji na przyjęcie tego projektu praw-

dopodobnie jednak nie będzie. Agnieszka Dziemia-
nowicz-Bąk jednoznacznie przypomina zobowiązanie 
całej koalicji rządowej:

"Jako koalicja zobowiązaliśmy się do tego, że nic, 
co zostało dane, nie zostanie odebrane" - mówiła wie-
lokrotnie minister rodziny.

Także ministerstwo podkreśla, że większość obywateli 
Ukrainy, którzy przybyli do Polski po wybuchu wojny 
jest aktywnych zawodowo:

"Zdecydowana część z nich, mimo trudnych warunków 
wojennych w swoim kraju, podejmuje pracę w pełnym 
wymiarze godzin, a część osób wykonuje prace do-
rywcze" - tłumaczy MRPiPS w odpowiedzi dla "Faktu".

Te dane potwierdza także Bank Gospodarstwa Kra-
jowego cytowany przez "Fakt". Wpływy podatkowe po-
chodzące od Ukraińców wyniosły w 2024 roku 15,2 mld 
zł, z kolei wypłaty świadczenia 800 plus dla tej grupy 
osób kosztowały 2,8 mld zł.

KLUCZOWE SPOTKANIE NA TEMAT 
DEREGULACJI. TUSK: MOŻLIWE DO 
SFINALIZOWANIA JESZCZE W MAJU

W poniedziałek o godz. 12 rozpoczęło się spotka-
nie premiera Donalda Tuska z przedstawicielami strony 
społecznej w sprawie deregulacji. - Nie chodzi tutaj o 
reprezentowanie wielkiego biznesu czy korporacji (...), ale 
o szeroko pojęty interes publiczny - powiedział premier. 
- W propozycjach widzę dużo starań i autentycznie prze-
myślanych wniosków, które mogą ułatwić życie osobom 
niepełnosprawnym (...) czy ubogim rodzinom - dodał, 
odnosząc się do piątkowego wystąpienia Rafała Brzoski 
na posiedzeniu sejmowej komisji. - W najbliższym czasie 
przedstawilibyśmy, które z tych deregulacji byłyby możliwe 
do sfinalizowania jeszcze w maju - zapowiedział premier.

W marcu Rada Ministrów przyjęła pierwszy tzw. pakiet 
deregulacyjny. Pod przewodnictwem Ministra Macieja Ber-
ka pracuje Rządowy Zespół ds. Deregulacji, który analizuje 
i rekomenduje zmiany legislacyjne. Przypomnijmy, że 10 
lutego br. premier Donald Tusk zaproponował prezesowi 
InPostu Rafałowi Brzosce pokierowanie zespołem, który 
miał przygotować propozycje deregulacyjne.

Deregulacji ciąg dalszy. Premier spotkał się z przed-
stawicielami strony społecznej

Na początku spotkania szef rządu odniósł się do prac 
prowadzonych przez zespół pod kierownictwem Rafała 
Brzoski. - Podjął wielkie i ambitne publiczne zobowiązanie, 
że przygotuje pakiet deregulacyjny, który może doprowa-
dzić do wytęsknionej rewolucji deregulacyjnej. (...) Prace 
na ten temat trwają także w Europie. Z panem Rafałem 
Brzoską się umówiliśmy, że równolegle do wspólnych prac 
z przedstawicielami rządu, że będziemy przygotowywali 
także rekomendacje do zmian w prawie europejskim - 
powiedział Donald Tusk.

- Mam (...) bardzo optymistyczne wieści z Brukseli. Fakt, 
że KE zdecydowała się już na konkretne akty deregulacje 
- na wycofanie 40 aktów prawnych. To jest oczywiście 
pierwszy krok, to jest wstęp, ale znam się na praktyce 
działania instytucji europejskich - podkreślił.

Tusk zaznaczył, że strona społeczna reprezentuje in-
teresuje różnych środowisk i różnych ludzi. - Nie chodzi 
tutaj o reprezentowanie wielkiego biznesu czy korporacji 
(...), ale o szeroko pojęty interes publiczny. Dlatego cieszę 
się, że w propozycjach deregulacyjnych, (...) dostaliśmy 
ten pierwszy pakiet, ale rozmawiamy także o najbliższej 
przyszłości. W propozycjach widzę dużo starań i auten-
tycznie przemyślanych wniosków, które mogą ułatwić życie 
osobom niepełnosprawnym (...) czy ubogim rodzinom 
(...) - wyjaśnił premier.

- Rozmawialiśmy także ze stroną społeczną, że szkoda 
każdego dnia. (...) W najbliższym czasie przedstawiliby-
śmy, które z tych deregulacji byłyby możliwe do sfinali-
zowania jeszcze w maju - podkreślił. - Jeśli to co zaczął 
prezes Brzoska, jeśli chodzi o przekonywanie także innych 
środowisk do tych rozwiązań, to ja nie wykluczam, że to 
tempo może być rekordowe. I dobrze, bo szkoda każdego 
dnia. Czasami te nadmierne regulacje to jest codzienna 
udręka setek tysięcy ludzi, więc tutaj każde przyspieszenie 
będzie naprawdę serdecznie widziane - stwierdził.

Premier: To nie podatnik będzie musiał udowadniać, 
że jest niewinny

Premier Donald Tusk wyjaśnił, że około 8 proc. pro-
pozycji, które zostały przekazane rządowi, jest nie do 
zrealizowania - w czasie albo z innych względów. - Z tego 
wynika, że 90 proc. propozycji jest albo na tak albo do 
jeszcze dalszego wspólnego opracowania - podkreślił. 

Zaprezentował również kilka przykładów. - Domniemanie 
niewinności podatnika. (...) U nas często podatnik musi 
udowadniać przed urzędami skarbowymi, że jest tak jak 
mówi. (...) Ten problem dotyka też tych drobnych podat-
ników, nie tylko przedsiębiorców. (...) Przystąpiliśmy do 
tej pracy z dużym zaangażowaniem ministra finansów, 
aby to stało się rzeczywistością, bo to wymaga i zmiany 
przepisów (...), ale też emocjonalnego instruktażu - wyjaśnił 
premier. - To nie podatnik będzie musiał udowadniać jak 
jest, tylko urząd skarbowy będzie miał ten obowiązek. Jeśli 
nie wykaże czegoś złego, to podatnik jest niewinny - dodał.

Następnie odniósł się do odstąpienia od karania za 
przypadkowe, niecelowe błędy. - Mówimy o tych drobnych 
błędach. Każdego dnia księgowi i drobni przedsiębiorcy 
wypełniają różnego typu dokumentacje i niecelowo po-
pełniają błędy. (...) Dlatego będziemy starali się przyjąć 
takie przepisy i wdrożyć praktykę, która uchroni (...) za 
przypadek, niecelowy błąd, omyłkę - podkreślił Tusk.

Wspomniał też o jasnych i jednolitych interpretacjach 
prawa podatkowego, o co - jak wspomniał - upominali się 
m.in. przedsiębiorcy. - Chodzi o zdecydowanie większą 
liczbę interpretacji ogólnych. (...) Przepisy podatkowe są 
skomplikowane, nie tylko w Polsce. Do tego są interpre-
tacje, które mają ludziom ułatwić stosowanie przepisów 
(...) - powiedział.

Prezes InPostu: Żeby regulacje przestały był hamulcem, 
a były katalizatorem

W spotkaniu wziął również udział Rafał Brzoska. - 
Zależy nam na tym, żeby regulacje - nieważne, kiedy 
wprowadzane - przestały być hamulcem, a były ka-
talizatorem. Takich obszarów jestem siedem. (...) W 
badaniach opinii publicznej zawsze pojawia się zdrowie 
i osoby niepełnosprawne. (...) Drugi ważny obszar to 
starcie podatnika z machiną państwa. (...) Cyfryzacja 
i projekty rozwojowe to 30 proc. zgłoszeń obywateli 
(...) - podkreślił Brzoska.

Wspomniał również o uregulowaniu rynku kryptowalut, 
poprawie bezpieczeństwa energetycznego, odblokowaniu 
płatności dla małych i średnich przedsiębiorstw, deregulacji 
przepisów unijnych oraz obronności i bezpieczeństwie. - 
Nie widzimy powodów, by nieżyciowe przepisy ograniczały 
możliwość (...) angażowania polskiego prywatnego biz-
nesu we wsparcie czempionów państwowych - stwierdził 
szef InPostu.

Brzoska: Przekazaliśmy rządowi 111 propozycji dere-
gulacyjnych

"Do rządu, włącznie z dzisiejszym pakietem, poszło po-
nad 110, dokładnie 111 (propozycji deregulacyjnych - red.) 
i dzisiaj odpalamy na stronie internetowej licznik odlicza-
jący 100 dni od momentu przekazania tych pierwszych 
111 propozycji już oficjalnie stronie rządowej" - powiedział 
Brzoska. Dodał, że na stronie internetowej "SprawdzaMY" 
zgłoszono ponad 170 propozycji, do których każdy może 
złożyć swój komentarz.

"Liczba absurdów biurokratycznych, szanowni pań-
stwo, jest przytłaczająca. To co mnie najbardziej cieszy, 
to, że mam wrażenie, że ponad politycznymi podziałami 
wszyscy widzą potrzeby deregulacji. (...) My tylko pokazu-
jemy, co warto zmienić dla dobra nas wszystkich. Wierzę 
osobiście, że to się uda. (...) Myślę, że strona rządowa 
zupełnie na serio pierwsze zgłoszenia przyjęła. Poziom 
odrzucenia mamy na poziomie tylko 9 proc. z tego, co 
przekazaliśmy" - stwierdził. Jak powiedział liczy, że w 
maju pierwsze propozycje deregulacyjne będą mogły 
trafić do Sejmu.



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338Marzec 28, 2025 WIADOMOŚCI Z KRAJU7
 GOSPODARKA,  EKONOMIA GOSPODARKA,  EKONOMIA

LEWICA BIERZE SIĘ ZA WYDATKI 
NA RZECZ KOŚCIOŁA. "10 MILIARDÓW 

ZŁOTYCH"

Rząd PiS wydał prawie 10 mld zł na rzecz Kościoła 
poza kontrolą publiczną - poinformowali przedstawiciele 
Lewicy. Na sumę składają się wydatki samych mini-
sterstw, bez uwzględnienia spółek z udziałem Skarbu 
Państwa. - Nie jesteśmy mordercami kleru, ale chcemy 
rozpocząć dyskusję na temat na przykład opodatkowania 
jego działalności gospodarczej - wskazał wicemarszałek 
Sejmu Włodzimierz Czarzasty.

W poniedziałek odbyła się konferencja kandydatki 
Lewicy na prezydenta Magdaleny Biejat, wicemarszałka 
Sejmu Włodzimierza Czarzastego oraz przewodniczącej 
Klubu Lewicy Anny Marii Żukowskiej ws. finansowania 
instytucji kościelnych z budżetu państwa za rządów Prawa 
i Sprawiedliwości.

- 10 miliardów złotych było przekazywane przez polskie 
państwo (dla Kościoła - red.) poza kontrolą publiczną. 
Nasza dyskusja na temat transferów z budżetu państwa 
do Kościoła koncentruje się wokół Funduszu Kościelne-
go, a tutaj widzimy, jak dużo pieniędzy przepływa poza 
nim. Jako kandydatka na prezydenta chcę powiedzieć 
z całą mocą: prezydent musi stać na straży konstytucji. 
Konstytucja mówi o rozdziale państwa i Kościoła - po-
wiedziała Biejat.

Lewica punktuje rząd PiS ws. wydatków na Kościół
Anna Maria Żukowska wskazała, że "osiem lat rzą-

dów Prawa i Sprawiedliwości to są ogromne koncesje 
pieniężne dla kleru, księży i instytucji (...), które miały 
na celu wspierać i medialnie, i narracyjnie Prawo i Spra-
wiedliwość".

- Złożyliśmy z marszałkiem Czarzastym wspólną inter-
pelację do wszystkich ministrów, do wszystkich resortów, 
także do pana premiera Donalda Tuska o to, jakie środki 
zostały przez te osiem lat rządów Prawa i Sprawiedliwości 
wydatkowane przez konkretnie ich resorty na finanso-
wanie Kościoła katolickiego. To są naprawdę rekordowe 
sumy - podkreśliła

Wymieniła m.in., że resort nauki i szkolnictwa wyż-
szego wydał 4,39 mld zł; do tej kwoty wlicza się także 
finansowanie uczelni wyższych, resort kultury - 1,342 mld 
zł (włącznie z wydatkami na zabytki), KPRM, 67 mln zł, 
resort zdrowia - 24 mln zł, resort klimatu i środowiska - 
ponad 1 mld zł.

- W sumie te wszystkie wydatki wynoszą przez osiem 
lat 9 mld 986 mln zł - powiedziała. Dodała, że nie jest 
to jednak wszystko, bowiem na rzecz Kościoła komisja 
majątkowa miała oddać 65 tys. 537 ha ziemi i wypłacić 
ponad 143 mln zł rekompensat. Ponadto Tadeusz Rydzyk 
miał otrzymać prawie pół miliarda złotych z polskiego 
budżetu.

- Nie jesteśmy mordercami kleru, wiemy, że w ramach 
Kościoła są zabytki, które muszą być utrzymane, ale w 
ramach tej dyskusji na temat finansowania Kościoła w 
Polsce chcemy również rozpocząć dyskusję na temat na 
przykład opodatkowania działalności gospodarczej kleru. 
Działalność gospodarcza to chrzciny, śluby, pogrzeby, to 
prowadzenie według niejasnych zasad cmentarzy, (...) to 
również przychód z tacy - powiedział Czarzasty.

Podkreślił, że Lewica jest otwarta na dyskusję co 
do finansowania Kościoła w Polsce, "nie kleru, ale 
Kościoła".

- Ale też chcemy znać całą stronę przychodową i chce-
my, żeby wszystkie sprawy związane z działalnością 
gospodarczą kleru były normalnie opodatkowane. Jednym 
słowem: żeby kler był równo traktowany jak wszyscy inni 
obywatele w Polsce - wskazał.

Zapowiedział również kolejną konferencję, na najbliż-
szą środę, w sprawie projektu ustawy ws. działalności 
Funduszu Kościelnego.

Fundusz Kościelny zostanie zlikwidowany?
W poniedziałek szefowa resortu rodziny, pracy i poli-

tyki społecznej poinformowała, że skierowała wniosek 
o wpis do wykazu prac legislacyjnych rządu projektu 
ustawy ministerstwa likwidującej Fundusz Kościelny. 
Przypomniała, że takie zobowiązanie złożyła Lewica w 
kampanii wyborczej, a postulat ten pojawił się także w 
100 konkretach Koalicji Obywatelskiej.

"Taki był też cel i zadanie powołanego przez premiera 
Donalda Tuska Międzyresortowego Zespołu ds. Fundu-
szu Kościelnego" - podkreśliła Dziemianowicz-Bąk we 
wpisie na portalu X. Zespół ten powołano w styczniu 
2024 roku.

"Po ponad roku trzeba w końcu powiedzieć jasno: Dość 
czekania, czas na działania - czas na ustawę" - napisała.

W styczniu ub.r. został powołany Międzyresortowy 
Zespół ds. Funduszu Kościelnego, który ma wypracować 
koncepcję zmiany funkcjonowania Funduszu Kościelnego 
i zasad finansowania składek i świadczeń z ubezpie-
czenia społecznego oraz ubezpieczenia zdrowotnego 
duchownych. Na jego czele stanął wicepremier Władysław 
Kosiniak-Kamysz. Pod koniec lutego Kosiniak-Kamysz 
powiedział, że jest zwolennikiem zamiany Funduszu 
Kościelnego na odpis podatkowy.

Fundusz Kościelny powstał na mocy ustawy z 20 mar-
ca 1950 r. Według założeń miał być formą rekompensaty 
dla Kościołów i związków wyznaniowych za przejęte 
od nich przez państwo nieruchomości ziemskie. Z tych 
nieruchomości miała zostać utworzona masa majątko-
wa, z której dochód miał być dzielony między Kościoły 
proporcjonalnie do wielkości zabranych nieruchomości. 
95 proc. wydatków Funduszu Kościelnego to obecnie 
składki na ubezpieczenia społeczne osób duchownych. 
Korzystają z niego wszystkie działające legalnie w 
Polsce związki wyznaniowe, także te, które nie dzia-
łały w naszym kraju w 1950 r. i nie utraciły żadnych 
nieruchomości.

PGE RUSZA Z INWESTYCJĄ W MAGAZYN 
ENERGII. "TRANSFORMACJA NABIERA 

TEMPA"

Polska Grupa Energetyczna (PGE) oficjalnie ruszyła 
z budową magazynu energii elektrycznej w Żarnowcu, 
który będzie jednym z największych tego typu obiektów 
w Europie. Koszt przedsięwzięcia to ponad 1,5 mld zł. 
Magazyn będzie brał udział w stabilizowaniu krajowego 
systemu energetycznego, przechowując nadprodukcję 
energii ze źródeł odnawialnych. Podczas wydarzenia 
inaugurującego inwestycję minister klimatu i środowiska 

Paulina Hennig-Kloska zauważyła, że jest ona kolejnym 
dowodem na to, że Polska jest "wielkim placem energe-
tycznej budowy". Podkreśliła też, że budowa magazynu 
energii w Żarnowcu to krok w kierunku obniżania cen 
energii w Polsce.

Na początku marca PGE zawarła umowę z LG Energy 
Solution Wrocław na budowę magazynu energii elek-
trycznej w Żarnowcu o mocy 262 MW i pojemności ok. 
981 MWh. Wartość umowy wyniosła 1,555 mld zł brutto. 
Jak mówił wówczas prezes PGE Dariusz Marzec, spół-
ka wchodzi tym samym w "nową erę magazynowania 
energii". 

Minister aktywów: Transformacja energetyczna na-
biera tempa

Podczas wydarzenia poświęconego rozwojowi seg-
mentu magazynowania energii w Grupie PGE oraz 
rozpoczęciu budowy wielkoskalowego magazynu 
energii w Żarnowcu w poniedziałek 24 marca głos 
zabrał m.in. minister aktywów państwowych Jakub 
Jaworowski.

- Ta transformacja energetyczna (...) rzeczywiście 
nabiera tempa, przyspiesza i jest wdrażana - stwier-
dził. - To jest świetna wiadomość (...) także dla mnie, 
jako ministra aktywów, który działa jako akcjonariusz, 
bo pokazuje, że spółka jest zdolna do mobilizowania 
finansowania - dodał.

Jaworowski podkreślił wagę aspektu bezpieczeństwa 
związanego z inwestycją w wielkoskalowy magazyn 
energii. - To jest ten kluczowy aspekt, tak, żeby tę energię 
zapewnić w naszym systemie dla obywateli i dla firm 
- mówił. Zwrócił uwagę także na potrzebę stabilizowa-
nia systemu związaną z rozwojem OZE: - Tu właśnie 
wchodzą do gry inwestycje takie, jak w Żarnowcu, aby 
magazynować tę energię.

- Tego typu inwestycje poprawią efektywność gene-
racji z odnawialnych źródeł energii - zauważyła minister 
klimatu i środowiska Paulina Hennig-Kloska. Dodała, 
że to również krok w stronę obniżenia cen energii w 
Polsce. - Będą to odczuwać polskie rodziny, będzie to 
odczuwać gospodarka.

Prezes PGE, Dariusz Marzec, poinformował, że plany 
grupy dla segmentu magazynów energii to "około 85 
jednostek magazynowych różnych technologii, różnej 
skali, o pojemności ponad 17 tys. MWh". Łączna wartość 
inwestycji ma wynieść ok. 18 mld zł.

Magazyn energii w Żarnowcu będzie jednym z naj-
większych tego typu obiektów w Europie

"Zapewni on lepsze bilansowanie energii w sieci 
elektroenergetycznej poprzez oddawanie mocy do 
systemu w okresach zwiększonego popytu i jednocze-
śnie niewystarczającej produkcji OZE, a pobieranie 
jej w chwilach nadprodukcji ze źródeł odnawialnych, 
pozwalając tym samym na efektywniejsze ich wyko-
rzystanie" - mówił o planowanym magazynie prezes 
państwowego giganta. "W praktyce oznacza to, że już 
za dwa lata podczas wieczornego wzrostu zapotrze-
bowania na prąd w Polsce będziemy mogli oddać do 
sieci czystą energię nawet dla 250 tys. gospodarstw 
domowych" - podkreślał.

Bateryjny magazyn energii w Żarnowcu będzie jednym 
z największych tego typu obiektów w Europie. Zlokali-
zowany będzie w województwie pomorskim, w pobliżu 
największej w Polsce Elektrowni Szczytowo-Pompowej 
Żarnowiec, należącej do PGE Energia Odnawialna, 
która będzie odpowiedzialna za nadzór nad realizacją 
tego projektu.

Zakończenie budowy przewidziane jest na drugi kwar-
tał 2027 r. roku.

PGE posiada obecnie blisko 90-proc. udział w elek-
trowniach szczytowo-pompowych w Polsce, co daje jej 
pozycję lidera krajowego rynku magazynowania energii. 
Grupa posiada także dwa bateryjne magazyny energii.
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WOJCIECH MŁYNARSKI CIERPIAŁ NA CHOROBĘ AFEKTYWNĄ 
DWUBIEGUNOWĄ - W KAŻDEJ CHWILI MÓGŁ ZMIENIĆ SIĘ O 180 STOPNI

Gdy ktoś zaczyna chorować, zawsze ma to odbicie na 
pozostałych członkach rodziny. Szczególnie jeżeli choroba 
jest podstępna i nigdy nie wiemy, kiedy znowu zaatakuje. 
Wojciech Młynarski i jego rodzina musieli zmierzyć się 
z jego chorobą afektywną dwubiegunową. Zobacz, jak 
wpłynęło to nie tylko na karierę artysty, ale również na 
jego relacje ze znanymi córkami.

Ze sztuką za pan brat od najmłodszych lat
Urodzony 26 marca 1941 roku w Warszawie Wojciech 

Młynarski miał w swojej dalszej rodzinie osoby, które były 
mocno związane z muzyką. Co prawda jego rodzice, 
Marian i Magdalena nie działali zawodowo w artystycz-
nym świecie. Ojciec zarządzał majątkiem w Kobylance. 
Jednak w jego domu zawsze było dużo mowy o sztuce. 
Warto również wspomnieć o Emilu Młynarskim, stryjecz-
nym dziadku, który był kompozytorem oraz dyrygentem. 
Natomiast siostra matki Wojciecha, zajmowała się kom-
ponowaniem piosenek dla dzieci.

Wojciech Młynarski już jako dziecko pałał zamiłowaniem 
do rymowanek. Ponadto wystawiał przedstawienia z ku-
zynostwem. Wraz ze starszą siostrą Basią lubili śpiewać. 
Niestety nie zdążył zapamiętać swojego ojca. Gdy zmarł 
na gruźlicę, Wojciech Młynarski miał zaledwie dwa lata. 
Wtedy też jego matka przeniosła się z nim i jego siostrą 
do swoich rodziców.

Ze swojego talentu do pisania wierszy, był znany tak-
że w Liceum Ogólnokształcącym im. Tomasza Zana 
w Pruszkowie. Tam właśnie miał okazję na porannych 
apelach przedstawiać swoje humorystyczne poematy, 
które dotyczyły życia w ogólniaku. Po maturze wybrał się 
na polonistykę na Uniwersytet Warszawski.

Młynarski jako reżyser
Długo nie trzeba było czekać, aby ktoś zauważył talent 

Wojciecha Młynarskiego. Był początek lat 60. i poeta 
działał już w klubie studenckim. Tam otrzymał zadanie 
od Jana Pietrzaka, który pełnił wtedy rolę kierownika Stu-
denckiego Teatru Hybrydy. Tym zadaniem było napisanie 
programu kabaretowego “Radosna gęba stabilizacji”.

Jak się można domyślać, bardzo szybko został pchnięty 
dalej w swojej działalności. Wojciech Młynarski stał się 
jednym z najbardziej znanych twórców. Jego nazwisko 
zaczęło się pojawiać obok ikon polskiej sztuki, takich 
jak Agnieszka Osiecka, czy też Janusz Weiss. Wojciech 
Młynarski zaczął pisać piosenki, a kilka lat później nie 
tylko je tworzył, ale również śpiewał. Jego pierwsza płyta 
“Wojciech Młynarski śpiewa swoje piosenki” pojawiła się 
w 1966 roku.

Wojciech Młynarski pisał piosenki m.in. dla Alicji Majew-
skiej, Michała Bajora, Ewy Bem, Zbigniewa Wodeckiego, 
Maryli Rodowicz, Macieja Maleńczuka, czy też Krystyny 
Prońko. Ponadto mógł pochwalić się bogatą dyskografią. 
Wśród wydanych płyt znalazły się takie wydania jak “Mły-
narski w Paryżu”, “Jeszcze w zielone gramy”, “Młynarski 
w Ateneum”, czy też “Dziewczyny bądźcie dla nas dobre 
na wiosnę”.

W miłości do trzech razy sztuka
Czy Wojciech Młynarski rozpaczliwie szukał miłości? 

Czy może jednak miał duszę artysty i nie był w stanie 
dochować wierności? Pierwsze małżeństwo z Adrianną 
Godlewską trwało ponad 20 lat. To jednak nie oznacza, 
że przez ponad dwie dekady małżonkowie żyli zgodnie 
razem ze sobą. Aktorka, decydując się na związek z 
Wojciechem Młynarskim, odłożyła swoją karierę na rzecz 
rodziny. Sama skupiła się na wychowaniu ich trójki dzieci 
Agaty, Pauliny oraz Jana.

Adrianna wspominała, że życie z Wojciechem nie 
było usłane różami. Ich małżeństwo zakończyło się w 
5 marca 1987 roku. Nie byłoby w tym nic dziwnego, 
gdyby nie to, że akurat w tym dniu pierwsza żona artysty 
świętowała swoje urodziny i imieniny przy stole pełnym 
gości. W pewnym momencie Wojciech Młynarski poprosił 
swoją żonę na bok, informując ją, że wychodzi z domu 
i nigdy nie wróci. Okazało się, że artysta odszedł do 
innej kobiety.

Drugą żoną poety była Jadwiga. Wojciech Młynarski 
poślubił wybrankę w 2002 roku. Jednak Wojciech Mły-
narski przyznał, że jego małżeństwo skończyło się juz po 
roku. Sam mówił o tym, że nie jest łatwym partnerem w 
codziennym życiu. Do rozwodu doszło jednak dopiero po 
7 latach. Wojciech Młynarski nie był długo sam po drugim 
rozwodzie. Po raz trzeci na poważnie związał się z Jo-
anną Kossowską. To właśnie z nią spędził resztę życia.

Choroba afektywna dwubiegunowa
Na pewno na jego trudne relacje z kobietami i swoimi 

dziećmi miała wpływ choroba afektywna dwubiegunowa. 
Wojciech Młynarski został zdiagnozowany w 1972 roku. 
Artysta w swojej książce wspominał “Ja już w czasie 
pisania Henryka VI stwierdziłem objawy, które potem 
zdiagnozowano, że jestem chory na tak zwaną chorobę 
maniakalno-depresyjną. To znaczy, że mam okresy wzmo-
żonego dobrego samopoczucia i mam okresy depresyjne. 
To choroba, którą się leczy i na którą choruję do dziś.”

Choroba powodowała, że Wojciech Młynarski co ja-
kiś czas był zmuszony do pobytu w szpitalu psychia-

trycznym. Jednak przez całe życie mógł zająć się swoją 
twórczością, co jak wiemy, robił z ogromnym sukcesem. 
Dopiero pod koniec jego życia, zdrowie Młynarskiego 
zostało mocno nadszarpnięte. Artysta w 2014 roku trafił 
do szpitala z powodu ostrego bólu serca. Niestety jego 
stan przygwoździł poetę na wiele miesięcy do łóżka. A 
Agata Młynarska wspominała, że od tej pory jej ojciec 
wiele razy walczył o życie.

Córki o chorobie ojca
Najwięcej o dzieciństwie spędzonym z Wojciechem 

Młynarskim cierpiącym z powodu choroby afektywnej 
dwubiegunowej mówiła Paulina Młynarska. W wywiadach 
przyznawała, że Wojciech Młynarski w chwilach lepszej 
kondycji psychicznej był dla nich kochającym ojcem. 
Natomiast gdy choroba się uaktywniała, musiała przed 
nim uciekać, bo ten odgrażał się, że ją zabije.

Paulina Młynarska w jednym z wywiadów powiedziała: 
“Przez kilkanaście lat myślałam, że mój ojciec od czasu 
do czasu bywa naprawdę złym człowiekiem! W stanach 
remisji choroby był cudowny, wesoły, opiekuńczy i ciepły. 
Agresja pojawiała się nagle. Żyliśmy na polu minowym, 
w strachu o siebie samych i siebie nawzajem.”

Ponadto Paulina Młynarska wspominała, że w ramach 
opieki nad ojcem wysyłano ją w trasy koncertowe, gdy ta 
miała zaledwie kilka lat. Jednak córka zapamiętała jedynie 
to, jak przez długie godziny była pozostawiona sama bez 
jedzenia i picia. Paulina Młynarska również opisywała 
wizyty w szpitalu psychiatrycznym, które były dla niej 
prawdziwą traumą. Córka artysty wspominała także, że 
nikt wtedy nie rozmawiał z dziećmi o chorobach dorosłych, 
co wiązało się z dużym niezrozumieniem sytuacji.

Z kolei Agata Młynarska otwarcie napisała na swoim 
kanale w mediach społecznościowych, że jest DDD, czyli 
Dorosłym Dzieckiem Dysfunkcyjnym. Jest to rezultat wy-
chowywania się w rodzinie, w której ojciec był niestabilny 
emocjonalnie. Popularna dziennikarka przyznała, że w 
tamtych czasach leczenie choroby psychicznej nie było 
najłatwiejsze. Jej tata wpadał z manii do depresji. Sam 
po latach stwierdziła, że potrzebowała terapii, aby się z 
tym wszystkim uporać.

Mural Wojciecha Młynarskiego, wielka twórczość artysty
Mural upamiętniający Wojciecha Młynarskiego przy 

ulicy Smoczej w Warszawie na tylnej ścianie garażu 
od strony skweru Jura-Gorzechowskiego, fot. domena 
publiczna, lic. CC0 1.0

Wojciech Młynarski umierał w mękach
Wzmożone cierpienie Wojciecha Młynarskiego zaczęło 

się, gdy wylądował on w szpitalu z powodu problemów 
z sercem. Od tamtej pory artysta potrzebował już stałej 
opieki. Był to również czas, kiedy jego dzieci stanęły 
na wysokości zadania i odwiedzały ojca niemalże co-
dziennie.

Kilka dni przed śmiercią odwiedziła go siostra, któ-
ra widziała, jak autor tekstów przechodzi przez piekło. 
Chciała, by mężczyzna dał znać jej, że ją słyszy. Wtedy 
Wojciech Młynarski jedyne co mógł zrobić, to walić głową 
w poduszkę. 15 marca 2017 roku w wieku 75 lat odszedł 
wielki twórca. O jego śmierci poinformowały jego dzieci. 
Jan Młynarski napisał nawet, że był przy nim do samego 
końca, trzymając go za rękę. Oznajmił również, że 15 
miesięcy wcześniej drastycznie pogorszył się stan jego 
ojca, który doprowadziły autora tekstów do ogromnego 
cierpienia.

Wojciech Młynarski został pochowany na Cmentarzu 
Powązkowskim w Warszawie po mszy żałobnej, która 
odbyła się w kościele św. Karola Boromeusza w Warsza-
wie. Po śmierci artysty w stolicy pojawiło się kilka miejsc 
upamiętniających jego twórczość. Wśród nich znalazła 
się m.in. tablica pamiątkowa przy ul. Lwowskiej 1, gdzie 
mieszkał, czy też mural przy ulicy Smoczej.

KULTURAKULTURA
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6 MLN POLAKÓW ROCZNIE 
U NEUROLOGA. EKSPERCI: BĘDZIE 

JESZCZE WIĘCEJ
Obciążenie systemu z powodu chorób układu nerwo-

wego jest coraz większe. Rośnie liczba pacjentów, społe-
czeństwo się starzeje – mówi prof. Kułakowska, neurolog.

Coraz więcej pacjentów neurologicznych. Polskie To-
warzystwo Neurologiczne wraz z Polskim Towarzystwem 
Psychiatrycznym chcą konkretnych działań na rzecz 
zdrowia mózgu.

6 mln Polaków u neurologa rocznie
Prof. Alina Kułakowska, prezes Polskiego Towarzystwa 

Neurologicznego, podczas posiedzenia Parlamentarnego 
Zespołu ds. Chorób Centralnego Układu Nerwowego 
przedstawiła dane dotyczące chorób neurologicznych w 
Polsce i zdrowia mózgu. Opracowane zostały wspólnie 
z prof. Haliną Sienkiewicz-Jaros, prezesem elektem PTN 
i prof. Bartoszem Karaszewskim, konsultantem krajowym 
w dziedzinie neurologii.

Z zaprezentowanych danych wynika, że w 2022 r. 
w Polsce działało 208 oddziałów neurologicznych, w 
których leczono 223 tys. pacjentów w ramach 262 tys. 
hospitalizacji. Działało także 1,4 tys. poradni, które w 
2022 r. przyjęły 4,5 mln pacjentów.

Natomiast w 2023 r. polscy neurolodzy zdiagnozowali 
i leczyli ok. 6 mln pacjentów z chorobami neurologicznymi.

Jak zaznaczyła prof. Kułakowska, ta liczba będzie się 
zwiększać.

Wydatki NFZ na neurologię w 2023 r. wyniosły ok. 9,3 
mld zł, co stanowiło 6 proc. budżetu NFZ. To nieco mniej 
niż wydatki na kardiologię i o 13 mld zł mniej niż wydatki 
na onkologię w 2024 r. – Liczba jednostek chorobowych 
w neurologii jest jednak nieporównywalna z kardiologią 
– stwierdziła i podkreśliła, że poziom finansowania neu-
rologii w Polsce pozostaje niedoszacowany do aktual-
nych potrzeb. Chorobami mózgu zajmuje się neurologia, 
psychiatria i neurochirurgia, także neurologia dziecięca 
i psychiatria dziecięca.

Zaznaczyła jednocześnie, że dane ZUS pokazują, że 
efekty pracy neurologów zaczynają być widoczne, ponie-
waż spada liczba dni absencji w pracy i rent z powodu 
chorób neurologicznych.

– Obciążenie systemu z powodu chorób układu nerwo-
wego jest coraz większe. Problem się nasila, rośnie liczba 
pacjentów, społeczeństwo się starzeje, ale jednocześnie 
mamy rozwój diagnostyki i rozwój terapii – powiedziała 
prof. Kułakowska.

Zadbać o zdrowie mózgu
Posiedzenie parlamentarnego zespołu zbiegło się w 

czasie z powołaniem „Koalicji na rzecz zdrowia mózgu”. 
Pod deklaracją podpisały się: prezes PTN prod. Kułakow-
ska, prof. Agata Szulc, prezes Polskiego Towarzystwa 
Psychiatrycznego oraz dr Małgorzata Gałązka-Sobot-
ka, dyrektor Instytutu Zarządzania w Ochronie Zdrowia 
Uczelnia Łazarskiego.

„Potrzeba stosowania holistycznego terminu zdrowie 
mózgu wynika z dostrzeżenia niemożliwych do rozdzie-
lenia związków pomiędzy strukturą i funkcjonowaniem 
mózgu a sferą psychiki człowieka. Choroby mózgu – 
zarówno neurologiczne, jak i psychiczne – są heteroge-
niczne, powszechne, upośledzające i trudne do leczenia. 
Bez zdrowego mózgu oraz całego układu nerwowego nie 
można mówić o zdrowiu jednostki i pełnym potencjale jej 
rozwoju” – zaznaczają sygnatariusze.

Podkreślają, że rosnąca liczba pacjentów z chorobami 
mózgu stanowi poważne wyzwanie dla systemu opieki 
zdrowotnej, gospodarki, pacjentów, opiekunów i ich ro-
dzin. Mając na względzie dane epidemiologiczne oraz 
ekonomiczne niezbędne jest wdrożenie rozwiązań, które 
zapewnią pacjentom z chorobami mózgu, dostęp do 
kompleksowej opieki, opierającej się na nowoczesnych 
technologiach medycznych, stosowanych zgodnie z naj-
nowszymi wytycznymi klinicznymi i najlepszymi praktykami 
w zakresie zarządzania chorobą.

„Deklarując wolę współpracy na rzecz uznania zdrowia 
mózgu za priorytet polityki państwa, liczymy, że nasze 
działania przyczynią się do znaczącej poprawy jakości 
opieki nad wielomilionową populacją pacjentów, u których 

zdiagnozowano już chorobę neurologiczną lub psychiczną 
oraz pozwolą poprzez wdrożenie powszechnych pro-
gramów profilaktycznych i edukacyjnych na obniżenie 
wskaźników zapadalności” – czytamy w deklaracji.

CORAZ WIĘCEJ DZIECI Z AZS. POLSCY 
NAUKOWCY MAJĄ POMYSŁ NA NOWY 

SPOSÓB LECZENIA
U niektórych dzieci atopowe zapalenie skóry może mieć 

ciężki przebieg. W Klinice Dermatologii, Dermatologii Dzie-
cięcej i Onkologicznej Uniwersytetu Medycznego w Łodzi 
trwa badanie, finansowane przez Agencję Badań Me-
dycznych. Może pomóc dzieciom z ciężką postacią AZS.

– Atopowe zapalenie skóry (AZS) ma nawet do 20 proc. 
populacji dzieci i młodzieży, choć oczywiście tylko u niewiel-
kiej części ma ono ciężki przebieg. Choroba jest widoczna 
na skórze, ale choruje nie tylko skóra – mówi prof. Joanna 
Narbutt, kierownik Kliniki Dermatologii, Dermatologii Dzie-
cięcej i Onkologicznej Uniwersytetu Medycznego w Łodzi; 
ośrodka, w którym prowadzone jest badanie.

Zaznacza, że choruje coraz więcej dzieci.
Klinika Pani Profesor jest ośrodkiem prowadzącym 

badanie kliniczne niekomercyjne – zaprojektowane przez 
naukowców i lekarzy. Pomysłodawcą niekomercyjnego 
badania klinicznego nie są firmy farmaceutyczne pro-
dukujące leki, tylko lekarze i naukowcy, którzy – znając 
specyfikę choroby i dostępne terapie, które nie choć są 
standardem w jej leczeniu, nie są łatwo dostępne – są 
przekonani, że mogą one okazać się pomocne. To badanie 
kliniczne zostało zaprojektowane przez dermatologów, 
którzy leczą ciężkie postaci atopowego zapalenia skóry 
u dzieci i młodzieży. Dzięki badaniu pacjenci mają szansę 
zyskać lepszą opiekę i lepsze leczenie. Jeśli wyniki okażą 
się pozytywne, mają szansę zmienić standard leczenia 
i dodać jeszcze jeden schemat leczenia u dzieci i mło-
dzieży z ciężką postacią tej choroby.

Atopowe zapalenie skóry u dzieci i młodzieży
Atopowe zapalenie skóry najczęściej dotyczy niemowląt 

– i zwykle rozpoczyna się już w wieku niemowlęcym, ok. 
3. miesiąca. Jednak zmiany mogą pojawić się również po 
raz pierwszy u starszych dzieci i młodzieży. Przyczyna ato-
powego zapalenia skóry nie została całkiem wyjaśniona; 
prawdopodobnie jest to wynik interakcji między genami a 
czynnikami środowiskowymi, infekcyjnymi, zaburzeniami 
funkcjonowania bariery skórnej i reakcją immunologiczną. 
Dochodzi do aktywacji limfocytów T, a także m.in. komórek 
dendrytycznych, makrofagów, keratynocytów, eozynofilów, 
w wyniku czego powstaje reakcja zapalna.

Zmiany skórne w okresie niemowlęcym najczęściej 
występują na policzkach, czole, płatkach usznych, wy-
prostnych częściach kończyn oraz owłosionej skórze 
głowy. W ciężkich postaciach choroby zmiany skórne 
mogą zajmować powierzchnię całego ciała, prowadząc 
do erytrodermii. Skóra jest zaczerwieniona, pojawiają się 
na niej charakterystyczne zmiany. Występuje silny świąd 
skóry; w wyniku drapania powstają nadżerki i strupy, czę-
sto dochodzi też do nadkażenia bakteryjnego. U chorych 
na AZS częściej obserwuje się nawracające zakażenia 
bakteryjne, wirusowe i grzybicze skóry. U części dzieci 
z AZS chorobę można opanować dzięki starannej pielę-
gnacji, jednak u niektórych osób jest to bardzo trudne. 
Choroba charakteryzuje się też nawrotami.

Choć zmiany widać głównie na skórze, to choruje 
cały organizm. Świąd skóry powoduje zaburzenia snu, 
zaburzenia zachowania.

W leczeniu bardzo ważna jest prawidłowa pielęgnacja, 
poprzez stosowanie emolientów, unikanie czynników 
alergizujących i drażniących. W cięższych stanach stosuje 
się leki o działaniu miejscowym lub ogólnoustrojowym. 
– Leki immunosupresyjne oraz immunomodulujące są 
konieczne w uzyskaniu kontroli nad umiarkowanym bądź 
ciężkim atopowym zapaleniem skóry. Konieczność ich 
zastosowania wynika z faktu, że AZS jest chorobą pa-
togenetycznie związaną z nieprawidłową odpowiedzią 
immunologiczną, konkretnie z rozwojem zapalenia typu 
2. Jedynie wpływ na te etapy patogenezy AZS może 
spowodować przerwanie objawów klinicznych i poprawę 
jakości życia chorych – zaznacza prof. Narbutt.

Badanie ze wsparciem Agencji Badań Medycznych
Badanie prowadzone w Klinice Dermatologii Dziecięcej 

i Onkologicznej Uniwersytetu Medycznego w Łodzi zostało 
zaprojektowane dla dzieci powyżej 2. lat oraz młodzieży 
z ciężką postacią atopowego zapalenia skóry, które nie 
uzyskują poprawy dzięki leczeniu lekami stosowanymi 
miejscowo oraz fototerapią. Badanie dotyczy skutecz-
ności i bezpieczeństwa stosowania metotreksatu oraz 
cyklosporyny: dwóch leków immunomodulujących, które 
można stosować w leczeniu AZS, ale tylko u dorosłych. 
– Te leki nie mają jeszcze rejestracji w grupie dzieci i mło-
dzieży. Gdy rozpoczynaliśmy badanie, nie było jeszcze 
dostępnych w programie lekowym leków biologicznych 
ani drobnocząsteczkowych inhibitorów kinaz janusowych. 
Gdy dziecko traciło odpowiedź na leczenie miejscowe, 
mogliśmy podać mu tylko sterydy, które mają wiele działań 
niepożądanych – wyjaśnia prof. Narbutt.

Obecnie w programie lekowym dla dzieci powyżej 6. 
roku życia z ciężką postacią AZS są już dostępne leki 
biologiczne, a powyżej 12 r.ż. dodatkowo inhibitory kinaz 
janusowych. – Wciąż jednak jest grupa najmłodszych 
dzieci 2-6 lat, które nie mogą otrzymywać terapii biolo-
gicznych. Mogą one wziąć udział w naszym badaniu, a 
także starsze dzieci i młodzież, u których konieczne jest 
leczenie ogólne, ale z różnych względów nie kwalifikują się 
do terapii biologicznych – zaznacza prof. Joanna Narbutt.

Samo badanie trwa 32 tygodnie (zaplanowany jest też 
roczny okres obserwacji). Pacjenci są podzieleni na dwie 
grupy: w każdej grupie otrzymują emolienty i miejscowe 
leki przeciwzapalne; a osoby z drugiej grypy dodatkowo 
metotreksat i cyklosporynę. Zarówno leki, jak emolienty, 
otrzymują bezpłatnie.

W trakcie 32 tygodni trwania badania, a także po jego 
zakończeniu, pacjenci są pod dobrą, kompleksową opieką: 
są monitorowani i mają szereg konsultacji: zarówno pe-
diatrycznych i dermatologicznych, jak psychologicznych. 
Mają też wykonywanych szereg badań laboratoryjnych, 
by ocenić ich stan zdrowia.

Można jeszcze zgłosić dziecko do programu
Do tej pory do badania zgłosiło się 222 dzieci; jednak 

zgłaszania do badań wciąż są przyjmowane (do czerwca 
2025 roku). Efektywność leczenia będzie można sprawdzić 
po zakończeniu badania, jednak dotychczasowe obserwa-
cje są bardzo pozytywne. – Bardzo ważne jest opanowanie 
stanu zapalnego, szczególnie u najmłodszych dzieci. 
Jeśli przerwiemy ten silny stan zapalny i towarzyszący 
mu bardzo duży świąd, to dzieci uzyskują długie okresy 
remisji klinicznej i wracają do pełni zdrowia – zaznacza 
prof. Narbutt.

Do badania dziecko może zostać zgłoszone zarówno 
przez lekarza, jak przez rodzica. W badaniu mogą wziąć 
udział dzieci między 2. a 18. rokiem życia. – Najbardziej 
liczymy na dzieci w wieku 2-6 lat, które nie mają dostępu 
do leczenia biologicznego, jednak przyjmujemy również 
starsze, gdyż nie wszystkie będą mogły zakwalifiko-
wać się do programu lekowego. Jeśli wyniki okażą się 
pozytywne, to będziemy wnioskować do Ministerstwa 
Zdrowia, by takie leczenie mogło być refundowane 
i stosowane. To bardzo ważne dla pacjentów. Leki 
są dobrze znane, stosowane w innych schorzeniach 
oraz u osób dorosłych. Widzimy pozytywne efekty 
ich stosowania, leczone w ten sposób dzieci często 
nie potrzebują leczenia biologicznego na tym etapie 
choroby – zaznacza prof. Narbutt.

Efekty nowego sposobu leczenia już widoczne
Stosowane terapie wydają się bezpieczne.
– Nie mamy wielu istotnych działań niepożądanych, któ-

re wymagałyby zakończenia leczenia. Jednakże dokładna 
odpowiedź na pytanie o bezpieczeństwo i skuteczność 
da nam analiza statystyczna, która będzie możliwa po 
skompletowaniu całej grupy badawczej. Wstępne wyniki 
na tym etapie – nie możemy ich przedstawić, ale na pew-
no z naszych obserwacji wynika, że włączenie leczenia 
ogólnego z zastosowaniem klasycznych leków takich jak 
metotreksat czy cyklosporyna daje dobre efekty terapeu-
tyczne i pozwala na uzyskanie długich okresów remisji 
klinicznych. Jednak dopiero zbiorcza analiza statystyczna 
pozwoli na wyciagnięcie ostatecznych wniosków – pod-
kreśla prof. Narbutt.
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Наступил период ярких эмоций, неожиданных поворотов и внутренних открытий. Астрологическая ситуация будет способствовать 
смелым начинаниям и переосмыслению важных жизненных тем. События этих дней напоминают о важности осознанности и гармонии 
между внутренним миром и внешними действиями. 

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

На этой неделе вы почувствуете прилив 
сил и ясность в мыслях, что поможет 
двигаться вперёд с уверенностью. 
Используйте этот период, чтобы 
начать новые проекты, связанные с 
саморазвитием, карьерой или личными 
целями.  
   
Ваша внимание будет сосредоточено 
на дружбе, коллективах и творческих 
инициативах. Особенно важно слушать 
свою интуицию, которая может 
подсказать нестандартные решения 
для старых задач. Вы сможете 
пересмотреть свои приоритеты.

Вы ощутите интеллектуальный 
подъем. Вас ожидают глубокие инсайты,  
особенно во второй половине недели. 
Этот период удачен для завершения 
долгосрочных проектов и укрепления 
своих позиций. В личной жизни возможны 
интересные встречи.
  
Неделя подарит возможности для 
карьерного роста и укрепления своих 
амбиций. Ваша энергия будет направ-
лена на работу над долгосрочными 
целями. Не бойтесь брать на себя 
ответственность и инициировать 
перемены.  

Возможно, вы найдёте себя в новых 
проектах, связанных с обучением или 
преподаванием. Настраивайтесь на 
глубокий анализ ваших финансов и 
личных ценностей. Найдите время, 
чтобы обдумать, чего вы хотите 
достичь.

Неделя способствует личностному 
росту. На работе возможны позитивные 
перемены, но избегайте перегрузки. 
Сосредоточьтесь на планировании 
финансов - есть шанс найти дополни-
тельный источник дохода. В отноше-
ниях проявите нежность и внимание.

Для Вас неделя станет периодом 
гармонии в отношениях. Избегайте 
конфликтов - лучше пойти на компро-
мисс. Звезды обещают удачу в роман-
тических делах. В выходные найдите 
время для себя: чтение или творчество 
помогут восстановить силы.  

Вы сможете преодолеть препятствия, 
которые казались непреодолимыми. 
Важные решения помогут вам закрепить 
успех. Уделите внимание здоровью: 
вероятность простудных заболеваний 
возрастает.

Время для новых горизонтов. В начале 
недели вас может вдохновить новая 
идея или путешествие. Возможны 
интересные встречи с единомышлен-
никами. В романтической сфере воз-
можны приятные сюрпризы. Уделите 
время отдыху.

Для вас эта неделя будет стабильной. 
Решайте важные финансовые вопросы - 
есть шанс получить выгодное предло-
жение. Стоит проявить инициативу 
в отношениях, это укрепит доверие. 
В выходные расслабьтесь, займитесь 
любимым хобби или посмотрите фильм.

Этот период полон вдохновения! 
Звезды советуют сосредоточиться на 
долгосрочных планах. Возможно новое 
знакомство, которое окажет приятное 
влияние на вашу жизнь. В романтических 
отношениях стоит проявить больше 
открытости. 

Ваши интуиция и мечтательность на 
пике. В начале недели обратите вни-
мание на свое здоровье. Неделя благо- 
приятна для финансовых решений или  
поиска новых источников дохода. Стоит  
избегать эмоциональных споров. Выход- 
ные проведите в уютной атмосфере

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. ФОРШЛАГ. 5. ИЗНАНКА. 9. РЯД. 10. САНКЦИЯ. 11. ИНТЕРЕС. 12. ДНО. 13. ВРЕМЯ. 14. АВИЗО. 15. ША-
БАШ. 18. АМУЛЕТ. 21. ПЛЯСКА. 24. РИФМА. 25. ТРАВМА. 27. ЛЕБЕДА. 30. ФОРМА. 33. ЛАМПА. 35. БАГЕТ. 
36. АКТ. 37. ИЗРАЗЕЦ. 38. АНТЕННА. 39. ИОЛ. 40. АБЛЯЦИЯ. 41. ЛИНЕЙКА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ФАСОВКА. 2. РАНДЕВУ. 3. ЛОЦИЯ. 4. ГРЯДКА. 5. ИДИОМА. 6. НИТКА. 7. НАРЦИСС. 8. АКСИОМА. 15. 
ШТРАФ. 16. БУФЕР. 17. ШПАЛА. 19. МИР. 20. ЛЕВ. 22. ЯМБ. 23. КОД. 25. ТОЛЩИНА. 26. АДМИРАЛ. 28. ЕВГЕ-
НИЙ. 29. АНТРАША. 31. ОВАЦИЯ. 32. МЕТАЛЛ. 34. АБЗАЦ. 35. БАТОН.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 1. Сосуд для питья округлой формы с ручкой. 4. Маленькая итальянская бор-
зая. 9. Лёгкое воздушное пирожное из яичных белков. 11. Величина охвата чего-нибудь. 12. Эмблема 
законности в дореволюционной России. 13. Упразднение, уничтожение. 14. Необразованный, неве-
жественный человек. 15. Небольшой огороженный садик, цветник перед домом. 18. Предмет, приспо-
собление, необходимое для осуществления какой-нибудь деятельности. 20. Плетёная обувь из лыка 
или верёвок. 23. Состояние смущения, неловкости. 25. Сильный напор, настойчивое движение войск. 
27. Отчётливо видимая, выступающая кость. 29. Четверть круга. 31. Научный метод количественных 
исследований в некоторых областях знания. 35. Инструмент для получения отверстий. 36. Устойчивая 
группа сельскохозяйственных или некоторых других животных одного вида. 37. Лицо, пользующееся 
чьим-нибудь покровительством при устройстве своих дел. 38. Прибор, приспособление в виде цилин-
дра или усечённого конуса. 39. Род азартной карточной игры. 40. Войсковое подразделение, входящее 
в состав полка или бригады. 41. Химический элемент, металл. 

По вертикали: 2. Музыкальное произведение или часть его, исполняемое в умеренно медлен-
ном темпе. 3. Неограниченная монархия. 4. Травянистое или кустарниковое растение, засоряющее 
посевы. 5. Специалист по уходу за лицом. 6. Часть света. 7. Часть сердца, образующая затвор, пре-
пятствующий обратному движению крови. 8. Жук, вредитель леса. 10. Ровно смотанные, нитки, пряжа, 
проволока. 15. Нечто прямо противоположное чему–нибудь другому. 16. Теле или радиоведущий. 17. 
Сорт конфет. 19. Изъян, порча. 21. Трость, посох. 22. Должностное лицо, принимающее деньги от ор-
ганизаций для сдачи их в банк. 24. Род крупной сорной травы. 26. Выемка в земле для закладки фун-
даментов. 28. Время ослабления жёсткого политического режима. 30. Необходимый признак предмета 
или явления. 31. В стихосложении: повторяющаяся единица стиха. 32. Утренняя заря. 33. Нарушение 
верности кому-нибудь. 34. Разновидность бумаги.
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По горизонтали: 3. Химический элемент, инертный газ. 8. Народный струнный щип-
ковый инструмент. 9. Палец руки. 10. Улица, не имеющая сквозного прохода и проезда. 12. 
Парусное одномачтовое судно с малой осадкой. 13. Молодое растение, выращенное из че-
ренка. 16. Набор непонятных слов. 19. Пропитанный водонепроницаемым составом картон. 
20. Роды у кошки. 21. Административно-исполнительный орган, занимающийся борьбой с 
преступностью и правонарушениями, охраной порядка, а также личной безопасности граж-
дан и их имущества. 22. Сушёные ягоды винограда. 24. Причина, источник чего–нибудь 
неблагоприятного. 25. Возвращение эмигрантов на родину с восстановлением в правах 
гражданства. 28. Овощ. 30. Живущее в сырых местах мелкое ракообразное животное. 31. 
Устройство для обнаружения объектов. 32. Роман Ф.Достоевского. 33. Публичное оповеще-
ние, объявление. 34. Драматическое или музыкальное произведение. 

По вертикали: 1. Основа, опора. 2. Отверстие во льду замёрзшего водоёма. 4. Торже-
ственный званый вечер, приём. 5. Контора, канцелярия. 6. Благородный металл. 7. Отшель-
ник, подвижник. 10. Пари при состязаниях лошадей, бегах, скачках. 11. Вещество, ускоря-
ющее или замедляющее химическую реакцию. 14. Совокупность выразительных средств 
художника. 15. Небольшая птица с длинными острыми крыльями. 16. Способ хода, бега 
лошади. 17. Ценная бумага. 18. Сорт гладкой и блестящей шёлковой ткани. 23. Тонкорун-
ная овца испанской породы. 24. Застеклённый стенд, используемый для показа различных 
товаров. 26. Некрасивое, безобразное лицо. 27. Специальная площадка, на которой даются 
представления. 29. Многочисленная толпа. 30. Устаревшее название кукурузы.

НА ФРОНТІ ЗАГИНУВ МУЗИКАНТ  
ЗАПОРІЗЬКОЇ ФІЛАРМОНІЇ БОГДАН НЕМЦОВ

На фронті загинув 32-річний Богдан Немцов — колишній музикант 
академічного симфонічного оркестру Запорізької філармонії. Герой прийняв 
свій останній бій у місті Конотоп Сумської області.

Про його смерть повідомила генеральна директорка філармонії 
Ірина Конарєва. “Погиб бывший музыкант академического симфонического 
оркестра Запорожской филармонии. Светлая память и безграничная 
благодарность за защиту…”, — йдеться в її повідомленні.

Богдан Немцов народився у Марганці. У 2017 році він закінчив 
Дніпровську академію музики.

Україна втратила ще одного талановитого митця, який змінив 
сцену на поле бою, щоб захистити свою країну. Світла пам’ять.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
7. ЛОКАЦИЯ. 10. ЕВГЕНИЯ. 11. БЛЮМИНГ. 12. ШЁПОТ. 13. КРЕДО. 14. ИНДИКАТОР. 17. РАЗ-
БОЙ. 19. ФЕТИШ. 20. СВИНЬЯ. 24. ОБРЕЗКА. 25. РОЗНИЦА. 26. САРАФАН. 27. КЛИРЕНС. 30. 
УДОЧКА. 32. БАСНЯ. 33. ГИГАНТ. 38. КАТАРАКТА. 40. КУМЫС. 41. РАЦИЯ. 42. САМОСЕВ. 43. 
БАРОККО. 44. КЛАКСОН.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ПОЛЁВКА. 2. НАВОЗ. 3. РЯБИНА. 4. РЕГИОН. 5. РЕБРО. 6. МИНДАЛЬ. 8. ЛЮЦИФЕР. 9. ВИТА-
ЛИЙ. 15. КОФЕВАРКА. 16. СВИНАРНИК. 18. ЗАБРАЛО. 21. НАЦЕНКА. 22. ШКВАЛ. 23. ЛОВЛЯ. 
28. КАЗАРМА. 29. ИНКАССО. 31. ДЕПУТАТ. 34. НОВИЧОК. 35. ГАРСОН. 36. СТАВКА. 37. ВЫЗОВ. 
39. БАЛКА.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338 Marzec 28, 2025WIADOMOŚCI Z KRAJU 14

help@expertcares.com

expertcares.com

We  provide Skilled
Nursing, Physical

Therapy, Occupational
Therapy, Speech

Therapy, & Home
Health Aide!

ОБРАЩАЙТЕСЬ К
НАМ, У НАС
ВСЕГДА ЕСТЬ

РАБОТА ДЛЯ ВАС!

Звоните сегодня ипереходите к нам!
При переходе к нам Вы
можете получить $600+

bonus*! 
У нас:

Отличная и стабильная
оплата труда
Отпускные/больничные
Полная медицинская
страховка*
Гибкий график работы

*Необходимо соответствовать определённым
требованиям

Мы оказываем услуги
вам и вашим близким

уже более 25 лет!
Наши квалифицированные

сотрудники всегда помогут вам
выбрать и получить

необходимые сервисы и
программы! 

Позвоните нам сегодня!
Если вы предпочитаете чтобы
ваши родственники или друзья
оказывали вам услуги и были
оплачены за это - то это у нас! Не
теряйте время позвоните к нам!
Если вы предпочитаете наших
сотрудников - то это тоже у нас!
Не теряйте время позвоните к
нам!

267-984-3173
332 Bustleton Pike  

Rear Suite Feasterville, PA 19053

Замира - ваш лицензированный косметолог-эстетист,  
поможет вам достичь невероятной красоты кожу, о которой вы мечтаете!

С помощью передовых технологий и профессиональных 
методик, я предлагаю вам уникальный набор услуг:

Не упустите шанс преобразить  
свою кожу уже сегодня! 

Запишитесь на консультацию  
по телефону или напишите нам  

в Instagram.

 Jet Plasma (холодная плазма) - революционный метод, 
который подтягивает кожу, разглаживает морщины и 
осветляет гиперпигментацию.

 Уход за лицом - индивидуально подобранные процедуры 
для здоровья и красоты вашей кожи.

 Массаж лица - расслабьтесь и освежите вашу кожу 
приятным массажем.

 Химические пилинги - обновление кожи для более яркого 
и молодежного вида.

 Микронидлинг - стимуляция естественного 
регенерационного процесса кожи.

 Ботокс - эффективное средство для борьбы  
с мимическими морщинами.

 Лазерное удаление пигментации IPL - безопасное и 
эффективное решение для проблемы пигментации кожи.

 Лазерная эпиляция - навсегда забудьте  
о нежелательных волосках!
И это только начало! У нас есть много других процедур, 

чтобы сделать вашу кожу прекрасной.

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону

Turnkey projects 
●● KITCHENS, TAPS, PLUMBING, APPLIANCES
●● DOORS, WINDOWS, TRIMS, LOCKS
●● BATHROOM RENOVATION
●● WALL RENOVATION, PAINTING FLOORS, TILES, LAMINATE
●● DECK, GARAGE AND BASEMENT RENOVATION 

Insurance, warranty on work

R E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O NR E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O N
ALL TYPES OF INTERIOR REPAIRS

 Ukrainian and Russian speaker  
732-207-0174

English speaker 
267-938-9040

U N D E R H I L L 
LIONS LLC



DIJAS FOODS DISTRIBUTION, INC
НАНИМАЕТ:

● PRODUCTION ASSOCIATES
● PRODUCTION MANAGER
● SALES MANAGER
● WAREHOUSE MANAGER

Зарплата $17-$22 в час. Бонус! Медицинская страховка! Оплачиваемый отпуск! 
Возможность карьерного роста!

НЕОБХОДИМО: легальный статус и знание английского языка!!!

● LOCAL NON-CDL DRIVER
     ($26-30/Hr, must have a NYC driving experience,         
     clear driver's record), Full Time, no weekends

● MERCHANDISER  
   AND SALES SUPPORT ASSOCIATE
    REQUIREMENTS: Bachelor’s degree,  
    5+ years of experience in sales support,  
    able to drive a car daily to visit customers’ sites

☎ 267-342-0659

АГЕНТСТВО ПО УХОДУ  ЗА 
ПОЖИЛЫМИ ЛЮДЬМИ

PAS Program - вы можете 
ухаживать за вашими 
родными и друзьями.
Позвонив нам,  вы станете 
частью  нашей большой,  
дружной и заботливой 
семьи!

Phone: 215-953-9225215-953-9225 
255 E. Street Road,  Feasterville, PA 19053 • 

vitacarehha.com

Registered Nurses,  Physical 
Therapists,  Home Health Aides

Over 20 years in business!!!


